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Vilka blir konsekvenserna av 
minskad personaltäthet i förskolan?  
Svar på skrivelse från M och L 

 

Förslag till beslut 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på en skrivelse från Moderaterna och Liberalerna om vilka 

konsekvenserna blir av minskad personaltäthet i förskolan. 

 

 

 

 

 

Kerstin Sandström Ingalill Gustavsson 

stadsdelsdirektör avdelningschef 

 

 

Sammanfattning 

I en skrivelse till stadsdelsnämnden har Moderaterna och 

Liberalerna ställt frågor om förskolans personaltäthet, budget- 

och planeringsförutsättningar till följd av reformen heltid för barn 

till föräldralediga samt uppgifter om sommarstängda förskolor. 

 

Personaltätheten har inte minskat över tid. Farstas snitt 

överensstämmer med kommunfullmäktiges indikator 4,9 barn per 

årsarbetare. Utbildningsnämnden har utrett att reformen har 

medfört att färre barn har deltidsavtal, men det är inte klarlagt om 

det inneburit längre vistelsetider så att gruppstorlek eller 

personaltäthet har påverkats. Betydligt färre barn går i förskola på 

sommaren och verksamheten bedrivs då vid några få  sommar-

förskolor. Planering sker utifrån behov som i god tid 

kommuniceras med vårdnadshavare och personal. 

Handläggare: 
Katarina Höök  
08 508 18 138  
 Till 
 Farsta stadsdelsnämnd 

2018-06-14 
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Ärendets beredning 

Ärendet har beretts inom avdelningen för förskola. 

 

Bakgrund och skrivelsens innehåll 

Vid stadsdelsnämndens sammanträde den 12 april i år fick 

förvaltningen i uppdrag att bereda en skrivelse från Moderaterna 

och Liberalerna om förskoleverksamhetens personaltäthet och 

sommarstängda förskolor. Partierna har önskemål om svar på fyra 

frågor: 

 

1.  Varför har personaltätheten minskat? 

 

2. Finns det budgetförutsättningar för att motverka 

utvecklingen med mindre personaltäthet? 

 

3. Hur har reformen om rätt till heltid för barn till 

föräldralediga påverkat förskolornas möjlighet att planera 

verksamheten i Farsta? 

 

4. Stämmer uppgifterna om helstängda förskolor i 

Gubbängen? Om så är fallet undrar vi över hur ett sådant 

beslut har fattats och önskar även ta del av eventuellt 

underlag till detta beslut. 

 

Förvaltningens synpunkter och förslag 

 

Personaltäthet 

Personaltätheten har inte minskat, men varierat lite mellan åren. 

Farstas snitt överensstämmer med kommunfullmäktiges indikator, 

som är fastslagen till 4,9 barn per medarbetare (årsarbetare). De 

uppgifter för staden som redovisas här nedan inkluderar fristående 

verksamheter. 

 

år Farstas kommunala 

förskolor 

staden totalt, 

kommunala och 

fristående förskolor 

2012 4,8 4,9 

2013 5,0 5,1 

2014 4,5 4,9 

2015 4,9 4,7 

2016 5,0 4,9 

2017 4,9 5,0 
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Budgetförutsättningar 

Förskolan finansieras med en schablon, barnpeng, som fastställs 

årligen av kommunfullmäktige. Stadsdelsnämnden beslutar om 

fördelning av minst 80 procent av pengen till förskolans 

resultatenheter. Övriga 20 procent används till bland annat 

lokaler, större inköp, gemensamma utbildningar och stödenhetens 

ansökan om tilläggsbelopp för barn i behov av särskilt stöd. 

 

Inom respektive resultatenhet lägger man därefter budget och 

följer upp sin ekonomi enligt stadens styrsystem. Förskolans 

kostnader är till allra största delen personalkostnader, som utgör 

cirka 93 procent av budget. Övriga kostnader innefattar kost, 

hygien, pedagogiskt material med mera. Varje resultatenhet 

avgör hur kostnaderna ska fördelas inom beslutad budgetram.  

 

Över tid har schablonen räknats upp enligt nedan. 

 

år ersättning  

små barn, kr 

ersättning  

stora barn, kr 

procentuell  

ökning 

2011 131 120 110 075  

2012 133 082 111 718 1,49 % 

2013  137 074 115 070 3,00 % 

2014 141 232 118 560 3,03 % 

2015 144 270 121 110 2,16 % 

2016 147 420 123 750 2,18 % 

2017 149 565 125 565 1,46 % 

2018 154 037 129 309 2,99 % 

 

Deltid 

Utbildningsnämnden har i sin förskolerapport 2018 redovisat 

konsekvenserna av reformen om rätt till heltid för barn till 

föräldralediga: 

 

”Under år 2017 införde Stockholms stad rätt till heltid för barn 

till föräldralediga. De uppföljningar som genomförts visar att 

förändringen har medfört att färre barn har deltidsavtal men det är 

inte klarlagt om det inneburit längre vistelsetider på ett sådant sätt 

att gruppstorlek eller personaltäthet påverkats. Uppföljning av 

förändringens effekter kommer att fortsätta år 2018.” 

 

Förvaltningen utredde frågan våren 2017 och konstaterade då att  

44 procent av de vårdnadshavare som var föräldralediga med 

småsyskon hade valt att utöka sitt äldre barns vistelse på 
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förskolan till heltid. Förskolans personal rapporterade då om en 

upplevd högre arbetsbelastning till följd av det nya regelverket. 

 

Sommarstängda förskolor 

Farstas förskolor har ett begränsat öppethållande under fyra till 

fem veckor  på sommaren då majoriteten av barnen är 

sommarlediga. Förskoleområdena har en till två sommarförskolor 

som tar emot de barn som behöver omsorg under 

sommarveckorna. Vårdnadshavare tillfrågas i god tid om sina 

behov av tillsyn och får information om vilka enheter som ska 

vara öppna. Utvald personal från samtliga förskolor i området 

bemannar de sommaröppna förskolorna. 

 

I Gubbängens förskoleområde – som partierna nämner särskilt i 

sin skrivelse – kommer Solrosen att vara sommaröppen. Ängens 

förskola stänger redan i juni inför den beslutade rivningen. 

Barnen evakueras till Gläntan och Lövlunda. Ängen kommer att 

ersättas av en ny förskola med åtta avdelningar som står klar i 

augusti 2019. 

 

Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 

 

 

Bilaga 

Skrivelse från M och L om vilka konsekvenserna blir av minskad 

personaltäthet i förskolan 

 


